

Conny Boettger

Fouad Hamdan

# GREENPEACE

CHANGING THE WORLD

Die Fotodokumentation

The Photographic Record

Edition Rasch & Röhrling

## INHALT

Geleitwort von Gerd Leipold	8	<b>15</b> Weltpark Antarktis. Umweltschutz im Ewigen Eis	150
Impressionen	10	<b>16</b> Greenpeace schafft Tatsachen. Schornsteinkletterer und Kühlschranksbauer für Klimaschutz	158
Aktion und Belichtung. Zur Bedeutung der Fotografie für die Greenpeace-Strategie (Conny Boettger)	12	<b>17</b> Automobile abrüsten. Greenpeace-Initiativen für eine ökologisch verträgliche Mobilität	168
Zu den Bildquellen und den Editionsprinzipien	23	<b>18</b> ... An Bord ...	172
<b>1</b> Die Phyllis Cormack nimmt Kurs auf Amchitka. Wie alles begann	26	<b>19</b> Return to sender. Die Kampagne gegen Giftmüll-Imperialismus	178
<b>2</b> Stoppt die Atomtests. Greenpeace als Friedens- und Umweltschutzorganisation	30	<b>20</b> Wald ist Zukunft. Die Arbeit für naturnahe Walddnutzung und zum Schutz der Urwälder	184
<b>3</b> ... Zivilcourage in Aktion ...	42	<b>21</b> Weg von fossilen Brennstoffen. Initiativen zum Schutz vor Ölkatastrophen	192
<b>4</b> Rettet die Wale. Die Kampagne für einen respektvollen Umgang mit der Kreatur	50	<b>22</b> ... Hinter den Kulissen ...	200
<b>5</b> Robben, Meeresschildkröten, Känguruhs. Tier- und Artenschutz weltweit	58	<b>23</b> Brent Spar und die Folgen. Die Aktion als Auftakt zur Bürgerbewegung	206
<b>6</b> Müll gehört nicht ins Meer. Gegen Atommüll-Dumping, Dünnsäureverklappung und Hochseeverbrennung	64	<b>24</b> Verantwortung vor kommenden Generationen. Die Kampagne gegen Genmanipulation	214
<b>7</b> ... Der Anschlag auf die Rainbow Warrior ...	74	<b>25</b> Nachhaltiges Wirtschaften. Initiativen für einen ökologischen Umbau der Gesellschaft	222
<b>8</b> Abschalten und Stilllegen. Greenpeace als Teil der weltweiten Bewegung gegen Atomkraftwerke	78	<b>26</b> ... „Ihr habt die Erde nur von uns Kindern geliehen!“ ...	228
<b>9</b> Weltweit für Abrüstung. Greenpeace-Initiativen gegen Militarismus und Rüstungswahn	96	Die Greenpeace-Flottenparade	234
<b>10</b> ... Banner, Embleme, Slogans ...	106	Greenpeace-Kampagnen 1971-2001. Eine Chronik	242
<b>11</b> Dioxin, Chlorchemie, Dauergifte. Der Kampf gegen Hochrisiko-Chemikalien	114	Greenpeace International – die Länderorganisationen	266
<b>12</b> Gegen Treibnetze und Fabrikschiffe. Die Kampagne für eine ökologisch verantwortliche Fischerei	126	Das war erst der Anfang. Statt eines Nachworts (Harald Zindler)	282
<b>13</b> Wasser ist Leben. Aktionen zum Schutz von Flüssen und Grundwasser	132	Herausgeber, Zitierte Literatur	288
<b>14</b> ... Understanding Media ...	144		

## TABLE OF CONTENTS

Foreword by Gerd Leipold	8	15 World Park Antarctica, and Protecting the Environment in the Eternal Ice	150
Impressions	10	16 Climbing Chimneys and Making Fridges to Protect the Climate	159
Casting Light on Action. Conny Boettger on the role of photography in Greenpeace's strategy	12	17 Taking Initiatives to Disarm Cars and Create Ecologically Acceptable Mobility	168
Photographic Sources and Editorial Principles	23	18 ... On Board ...	172
1 The Phyllis Cormack Sets Sail for Amchitka, and How It All Began	26	19 Return to Sender, a Campaign against Toxic Waste Imperialism	178
2 A Peace and Environment Organisation Sets Out to Stop Nuclear Testing	30	20 Working towards Sustainable Forestry and Protecting the Rainforest	184
3 ... Acting with the Courage of Convictions ...	42	21 Initiatives Protecting against Oil Spills and Moving away from Fossil Fuels	192
4 Save the Whales, a Campaign for Respectful Treatment of Our Fellow Creatures	51	22 ... Behind the Scenes ...	200
5 Seals, Sea Turtles, Kangaroos, and Protecting Animals and Species throughout the World	58	23 Brent Spar Gets People Moving	206
6 Campaigning against Dumping of Nuclear Waste and Acids in the Sea, and against Ocean Incineration	64	24 Responsibility to Future Generations and the Campaign against Genetic Manipulation	214
7 ... The Attack on the Rainbow Warrior ...	74	25 Sustainable Business and Initiatives for the Ecological Reform of Society	222
8 Greenpeace in Worldwide Movement to Switch Off and Shut Down Nuclear Plants	78	26 ... "You Are Only Borrowing the Earth from Us Children!" ...	228
9 Promoting Disarmament Worldwide in Initiatives against Militarism and the Arms Race	96	Greenpeace's Parade of Ships	234
10 ... Banners, Emblems, Slogans ...	106	Chronology of Greenpeace's Campaigns, 1971-2001	254
11 Dioxin, Chlorochemicals, POPs, and the Fight Against Highly Hazardous Chemicals	114	Greenpeace Nationally and Internationally	266
12 Campaigning for Ecologically Responsible Fisheries and against Driftnets and Factory Trawlers	126	That Was Just the Beginning. Instead of an epilogue, by Harald Zindler	282
13 Acting to Protect Rivers and Groundwaters	132	Editors, Quoted Literature	288
14 ... Understanding Media ...	144		